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پیش از این وعده داده شده بود که مشکل برنامه 
نویســان و افرادی که دسترســی به سایت های 
تحریم شده از ســوی غرب را ندارند، حل شود، 
این وعده هفته گذشته و طبق اعلام وزیر ارتباطات 

محقق شده است. 
یکی از مشکلاتی که کاربران ایرانی، شرکت ها و مجموعه های 
علمی و تحقیقاتی هر روز از آن آسیب می بینند، خدمات اینترنتی 
و وب سایت هایی هســتند که ایران را تحریم کرده اند. برخی 
سایت های مفید به دلایلی دسترسی کاربران ایرانی را محدود، 
یا به اصطلاح خود، ما را »تحریم« می کنند. این ســایت ها و 
خدمات در زمینه های گوناگون از علم و فناوری، تجارت، فناوری 
اطلاعات و نمونه هایی از این دست هستند که کاربران ایرانی 

برای فعالیت یا کار خود به آن نیاز دارند.
بنابراین در دولت گذشته راهکاری برای مواجهه با تحریم ها 
ارائه شــد و گروهی از دانش آموخته های دانشگاه تهران یک 
ســرویس بــه آدرس shecan.ir راه انداختند که بازی ها و 
خدماتی که برای ایران تحریم شــده را دور می زنند و خیلی از 

نیازهای بچه ها را حل می کند.
این سامانه یک تحریم شکن ایرانی است برای ایجاد دسترسی 
به پایگاه هایی که ایران را تحریم کرده اند و این اتفاق در چارچوب 
مقررات کشــور و بدون نیاز به استفاده از ابزارهای ناامن، کند و 

غیرقانونی )مانند فیلترشــکن و VPN( صــورت می پذیرد. 
»شکن« با بهره گیری از بانک داده ای غنی و به روز، سایت های 
تحریمی شناسایی شــده را به راحتی و با سرعتی بالا در اختیار 

کاربران قرار می دهد و تحریم های یک طرفه را بی اثر می سازد.
سامانه ی مذکور، به ادعای سازندگانش، دسترسی به سایت های 
تحریم شــده را با ســرعتی بالا فراهم می کند، در مقایسه با 
راهکارهای جایگزین )مانند فیلترشــکن و VPN(، از امنیت 
برخوردار است، سایت های تحریمی را شناسایی کرده و تحریم 
آن ها را بی اثر می کند، تحریم سایت های گزارش شده توسط 
کاربران را می شکند، تنها داده سایت های تحریم شده از آن عبور 
می کند، امکان تهیه گزارش های مدیریتی گوناگون از پهنای 
باند مصرفی را دارد، از تنظیمات اضافی در تجهیزات شــبکه 
مانند دیواره آتش )فایروال( بی نیاز است و در کنار تحریم شکنی، 
امکانات مدیریت دسترسی های مجاز را برای مجموعه ها فراهم 

می کند.
این ســامانه برای دانشگاه ها، پژوهشــگاه ها، مراکز علمی 
تحقیقاتی و موسســات آموزشی، افرادی که تبادلات بانکی از 
طریق کارت های اعتباری بین المللی دارند، شرکت های پیشرو 
که نیاز به تحقیق و توســعه دارند، شــرکت های بین المللی و 
بازرگانان، دانشجویان، اساتید و پژوهشگران، طراحان، هنرمندان 
و گرافیست ها، جامعه پزشکی و سلامت کشور، برنامه نویسان و 

مهندسین نرم افزار، مهندسی شاخه های مختلف علوم، شرکت ها 
و نهادهــای دولتی، نیروهای نظامی و انتظامی، خبرگزاری ها، 

رسانه ها و خبرنگاران کاربرد دارد.
در هر صورت، فایل هایی که به عنوان فیلترشکن مورد استفاده 

قرار می گیرند، معایبی دارند که از آن جمله می توان به احتمال 
آلوده شدن دستگاه کاربر به ویروس، احتمال سرقت اطلاعات 
مهم کاربر )مثل اطلاعات بانکی، اطلاعات و تصاویر محرمانه یا 
خصوصی(، کاهش سرعت دسترسی به اینترنت، نمایش محتوای 

آزاردهنده )تبلیغات، دام های کلاهبرداری یا غیراخلاقی( به دلیل 
نبود فیلترینگ، احتمال سوء استفاده از دستگاه کاربر برای مقاصد 

تجاری، ناپایداری ارتباط و احتمال قطع سرویس اشاره کرد.
در همین رابطه عیســی زارع پور_ وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به تازگی خبر داد که امکان دسترسی به سایت های 
تحریمی با حداکثر سرعت فراهم شده است. زارع پور گفته بود 
پیش از این وعده داده بودیم تا مشکل برنامه نویسان و افرادی 
که دسترسی به سایت های تحریم شده را ندارند و این سایت ها 
توسط غرب فیلتر شده، رفع شود که این وعده محقق شده است.

وی با بیان اینکه بیش از چند ۱۰ هزار سایت و سرویس اطلاع 
رسانی برای مردم کشور تحریم شده است، اظهارکرد: بسیاری 
از این ابزارها و سرویس ها مورد نیاز برنامه نویسان، محققان و 
دانش پژوهان است و در شرایط فعلی، دسترسی با ابزارهای فیلتر 
شکن انجام می شود که هم امنیت آنها را به خطر انداخته و هم 
سرعت استفاده را کند می کند. از امروز با کمک بخش خصوصی 
و نخبگان، سرویسی راه اندازی شده است که امکان دسترسی به 
تمام سایت های تحریمی را با حداکثر سرعت فراهم خواهد کرد. 
این امکانات در ســایتی به آدرس online.۴۰۳ در دسترس 
قرار گرفته است و برای  ۲۰۰ سرویس پرکاربرد امکان دسترسی 
فراهم شده است. بر این اساس دیگر نیازی به فیلترشکن وجود 

دارد و قرار است روز به روز به کیفیت این سرویس افزوده شود.

 رصد دومین نشتی در کپسول روسی تحقق وعده وزیر ارتباطات درباره سایت های تحریمی
در ایستگاه فضایی بین المللی

برای دومین بار در ۲ ماه اخیر، یک فضاپیمای 
روسی که در ایســتگاه فضایی بین المللی 
پهلو گرفته بود، دچار نشتی شد. روز گذشته 
ماموران کنترل پرواز در مسکو متوجه کاهش 
فشار در کپســول باری رباتیک »پروگرس 
۸۲«شدند. این کاهش فشار در سیستم خنک 

کننده کپسول پروگرس اتفاق افتاده است.
مقامات ناسا در بیانیه ای نوشته اند: دلیل نشتی ماده 

خنک کننده تحت بررسی است. دریچه ها بین پروگرس ۸۲ و ایستگاه فضایی بین المللی باز 
هستند و دما و فشار در کل ایستگاه نرمال است. خدمه از نشتی مطلع شده اند و در معرض خطر 

قرار ندارند. علاوه بر آن فعالیت های معمول ایستگاه فضایی بین المللی در حال انجام است.
پروگرس ۸۲ در ۲۸ اکتبر ۲۰۲۲ میلادی به ایســتگاه فضایی بین المللی رســید و قرار بود 
۱۷ فوریه ۲۰۲۳ میلادی از آن جدا شــود. هنوز مشخص نیست کپسول در تاریخ تعیین شده 
به زمین بازمی گردد یا ماموران کنترل آن را برای مدتی طولانی تر در فضا نگه می دارند. این 
در حالی است که چندی قبل کپسول MS۲۲ سایوز که در سپتامبر ۲۰۲۲ میلادی۳ فضانورد 
را به ایستگاه فضایی بین المللی برده بود و قرار بود در مارس ۲۰۲۳ آنها را به زمین برگرداند با 

نشتی روبرو شد.

ابداع نرم ربات هایی برای اکتشافات فضایی
محققان با الهام از موجــودات دریایی نرم 
ربات هایی ابداع کرده اند که می توانند مانند 
زنجیره بهم متصل شوند و در ماموریت های 

فضایی از آنها استفاده کرد.
هنگام طراحی ربات برای اکتشاف اقیانوس ها یا سیارات 
دیگر ، باید ابزاری مستحکم و کارآمد طراحی کرد که 
بتوان به راحتــی آن را در فضاپیما جای داد. در همین 
راســتا نرم ربات هایی با الهام از ارگانیسم های دریایی 

کارآمدترین گزینه هستند.سالپ جانداران کوچک دریایی هستند که در اقیانوس های سراسر 
جهان زندگی می کنند. آنها برای حرکت کردن، آب را از طریق بدن شان که شبیه بشکه ای 
ژلاتینی اســت پمپاژ می کنند. این موجودات بخشی از چرخه عمر خود را تنها می گذرانند و 
بخشــی از آن را به سالپ های دیگر می چسبند و زنجیره ای طولانی می سازند.گروهی از 
محققان دانشگاه بریستول به رهبری والنتینا لو گاتو با الهام از سالپ، ربات های زیر آبی ساختند 
که »ربو سالپ« نام گرفتند.هریک از این ربات ها بدنه ای لوله ای شکل از جنس سیلیکون نرم 
دارد و داخل آن یک موتور الکتریکی پهپاد مانند و پروانه ای قرار گرفته است. پروانه به کار رفته 
در این ربات دو جهتی است و آب را به داخل بدنه می کشاند. به این ترتیب ربات می تواند به 
سمت بالا، پایین و جلو حرکت کند. البته چنین مکانیسم ساده پیشرانشی فقط برای حرکات ساده 
مناسب است.ربو سالپ با در نظر گرفتن محدودیت ها می تواند به همنوعان خودش متصل شود 
و زنجیره ای تشکیل دهند. لوگاتو در این باره می گوید: این ربات ها به دلیل وزن کم و قدرت 
شان برای ماموریت های اکتشافی زیر آبی فرازمینی ایده آل هستند. به عنوان مثال می توان در 
اقیانوس های زیر سطح قمر اروپا )متعلق به سیاره مشتری( از آن استفاده کرد.دیگر کاربردهای 

چنین رباتی شامل بررسی تونل های فاضلاب و سیستم های خنک کننده صنعتی است.

شناسایی جاسوس افشاگر اسرار متا
به دنبال تحقیقات چند ماهه شرکت متا، منبع 
نشت اطلاعات در مورد هدست های واقعیت 

مجازی ساخت این شرکت شناسایی شد.
اطلاعات این هدست ها که فعلًا در مرحله آزمایشی 
هستند، سال گذشته توسط یک یوتیوبر به نام برد لینچ 

منتشر شده و موجب خشم متا شد.
اندرو باسورث، مدیر ارشد فناوری متا، اوایل هفته گذشته، 
این خبر را با کارمندان شــرکت به اشتراک گذاشت. او 

گفت متا روابط کاری خود را با این افشاگر قطع کرده است. وی پیمانکار متا بوده و از لینچ خواسته 
بود از محل تبلیغات یوتیوب که همراه با ویدئوهای وی پخش می شود، سهمی بپردازد. به این 
افشاگر ناشناس مبلغ کمی برای به اشتراک گذاشتن مطالب محرمانه با لینچ پرداخت شده است.
لینچ که کانال یوتیــوب »SadlyItsBradley« او ۱۱۴۰۰۰ مشــترک دارد، می گوید 
ویدئوهای او برای »نشان دادن آنچه به نظر وی بهترین های عرصه واقعیت مجازی، واقعیت 
ترکیبی و واقعیت افزوده است« طراحی شده اند. سال گذشته، او ویدئویی را منتشر کرد که شامل 
نقشــه های CAD و مشخصات دقیق هدست Meta Quest Pro ماه ها قبل از اعلام 

رسمی ساخت آن بود.

 کریستال جایگزینی مناسب 
برای زبان برنامه نویسی پایتون 

یادگیــری یک زبان برنامه نویســی جدید 
می تواند خلاقیت ذهــن را افزایش دهد و 
کریســتال این روزها به جایگزینی مناسب 
به جای زبان پایتون مبدل شده است. زبان 
برنامه نویسی کریستال، زبانی است که مانند 
زبان سی سریع و مانند زبان روبی روان است.
از جمله مزایای مهم این زبان برنامه نویسی می توان 
به توجه به امنیت برنامه ها اشاره کرد. کدهای این زبان 

شیء گرا به سرعت به صفر و یک مبدل می شود تا برای رایانه ها قابل درک و قابل اجرا باشد 
و همین مساله موجب ســرعت بالای کار با آن می شود.سازگاری با زبان سی و امکان ادغام 
اسکریپت های نوشته شده به این زبان با کدهای زبان کریستال مزیت دیگر آن است که باعث 
شده پیش بینی هایی در مورد تبدیل آن به یک زبان برنامه نویسی محبوب در یک سال آینده به 
عمل آید. این زبان برنامه نویسی در سال ۲۰۱۷ به یک باره از رتبه ۶۰ زبان های برنامه نویسی 
محبوب در شاخص TIOBE به رتبه ۳۲ ارتقا یافت.یکی از نقاط ضعف فعلی کریستال تعداد 
محدود کاربران آن است که باعث شده رفع ابهام و پاسخ به پرسش های کاربران اندکی بیش 
از حد معمول طول بکشد. با این حال باید منتظر ماند و دید در آینده شاهد رشد بیشتر این زبان 

خواهیم بود یا خیر.

معاون توســعه صندوق نوآوری و شکوفایی با بیان اینکه رشد 
سرمایه صندوق نوآوری از رشد دانش بنیانها عقب افتاده است، 
گفت: سهم ۵ درصدی دانش بنیان ها در اقتصاد کشور منوط به 

افزایش سرمایه صندوق است.
دکتر سیاوش ملکی فر اظهار کرد: در قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان 
که سال ۱۳۸۹ به تصویب مجلس رسید، به ایجاد صندوقی با سرمایه ۳ هزار 

میلیارد تومان برای تأمین مالی شرکت های دانش بنیان تاکید شده است.
وی با بیان اینکه در این قانون ذکر شده که این مبلغ طی ۳ سال به صندوق 
تزریق شود، گفت: همچنین مقرر شــد پس از سال سوم نیز، هر سال معادل 
نیم درصد بودجه عمومی دولت به عنوان سرمایه به این صندوق تخصیص پیدا 
کنــد. در زمان نگارش این قانون، دلار حدود هزار تومان بود و معماران قانون 

دانش بنیان یک صندوق ۳ میلیارد دلاری را پایه گذاری کردند.
معاون نــوآوری صندوق نوآوری اضافه کرد: اما در زمان تزریق ســرمایه به 
صندوق، دلار به حدود ۳ هزار تومان رسید و سرمایه صندوق حدود یک میلیارد 
دلار بود. حتی آن زمان، وضعیت صندوق از لحاظ سرمایه اولیه مناسب بود، چون 
در بسیاری از کشورهای دنیا هنوز یک صندوق دولتی یا عمومی در این ابعاد برای 

تأمین مالی کسب وکارهای فناور و نوآور وجود نداشت.
به گفته معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی، اختصاص معادل یک میلیارد 
دلار سرمایه به تأمین مالی دانش بنیان ها در آن سال ها، گامی بلند و آینده نگرانه 
بــود، زیرا معماران قانون دانش بنیان باور داشــتند که در آینده، شــرکت های 

دانش بنیان باید به یک بازیگر مهم اقتصاد کشور بدل شوند.
ملکی فر خاطرنشان کرد: در عمل از سال ۹۳ تا ۹۶ و ظرف ۴ سال ۲۶۲۲ میلیارد 

تومان سرمایه در اختیار صندوق نوآوری قرار گرفت.
وی با تاکید بر اینکه باید صندوق نوآوری و شکوفایی همپای دانش بنیان ها رشد 

می کرد، گفت: مطابق قانون باید سالانه نیم درصد بودجه عمومی به صندوق 
تخصیص پیدا می کرد که متأسفانه این اتفاق نیفتاد. ضمن آنکه همان سرمایه 

اولیه ۳ هزار میلیارد تومانی هم به صورت کامل در اختیار صندوق قرار نگرفت.
به گفته ملکی فر، در طول سال هایی که از تصویب قانون دانش بنیان می گذرد، 
دانش بنیان ها یک لحظه از رشد نایستادند و پیوسته از نظر کمی و کیفی رشد 
کردند، به طوری که اکنون بیش از ۸ هزار شرکت دانش بنیان در کشور فعالند و 

مجموع فروش آن ها در سال ۱۳۹۹ حدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
وی در ادامه گفت: برآورد ما برای فروش شرکت های دانش بنیان در سال های 

۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیب ۳۰۰ و ۴۳۰ هزار میلیارد تومان است.
یک صنــدوق ۲۶۰۰ میلیارد تومانی نمی تواند جثه ۴۳۰ هزار میلیارد تومانی 

شرکت های دانش بنیان را به دوش بکشد
وی با بیان اینکه یکی از سنجه های تأمین مالی شرکت های نسبتاً بالغ، فروش 
آن ها است، گفت: آشکار است که یک صندوق ۲۶۰۰ میلیارد تومانی نمی تواند 

جثه ۴۳۰ هزار میلیارد تومانی شرکت های دانش بنیان را به دوش بکشد.
وی با اشاره به اینکه شرکت های دانش بنیان رشد کرده اند، اما سرمایه صندوق 
رشدی نداشته است، گفت: دست کم ۳ سال است که سرمایه صندوق نوآوری 
از رشد شرکت های دانش بنیان عقب افتاده است و این عقب افتادگی باید جبران 

شود.
به گفته ملکی فر، ســال گذشــته مقام معظم رهبری در دیدار سالانه خود با 
نخبگان اشاره کردند که سهم شرکت های دانش بنیان از اقتصاد کشور به حدود 
یک درصد رســیده اســت و این عدد باید طی ۵ سال آینده به ۵ درصد تولید 

ناخالص داخلی برسد.
وی ادامه داد: تولید ناخالص داخلی و اقتصاد کشور در حال رشد است و اگر قرار 
باشد سهم یک درصدی دانش بنیان ها از آن ظرف به ۵ درصد افزایش یابد، حتماً 

باید بنیه مالی آن ها نیز تقویت شود.
وی تاکید کرد: اگر اقتصاد کشور با نرخی که در برنامه هفتم توسعه در نظر گرفته 
شده رشد کند، شرکت های دانش بنیان باید در سال ۱۴۰۶، حدود ۱,۴۰۰ میلیارد 
تومان فروش داشته باشند تا بتوانیم بگوییم ۵ درصد در تولید ناخالص داخلی 

تأثیر دارند.
ملکی فر خاطرنشان کرد: معمولاً شرکت ها به منظور تأمین سرمایه در گردش، 
تحقیق و توسعه و سرمایه گذاری های جدید خود تا ۳۰ درصد فروش شان نیاز به 
منابع مالی جدید دارند. اگر فرض کنیم صندوق نوآوری و شکوفایی ۳۰ درصد از 
بار تأمین مالی دانش بنیان ها در آن سال را بر دوش خواهد داشت، با در نظر گرفتن 
ضریب اهرمی خدمات مالی صندوق، آنگاه سرمایه صندوق در سال ۱۴۰۶ باید 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان باشد تا بتواند توسعه شرکت های دانش بنیان را پشتیبانی 

کند.
وی افزود: خوشبختانه با موافقت رئیس جمهور و تصویب هیأت امنای صندوق 
مقرر شد سرمایه صندوق تا سال ۱۴۰۶ به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان افزایش یابد.

معاون صندوق نوآوری و شکوفایی در خصوص منابع این افزایش سرمایه اضافه 

کرد: یکی از منابع این افزایش سرمایه، همان سهم نیم درصدی صندوق از بودجه 
عمومی دولت است که در قانون دانش بنیان )مصوب ۱۳۸۹( بر آن تاکید شده 
است. با توجه به بودجه عمومی سال ۱۴۰۲، این عدد در سال آینده به بیش از 

۱۰ هزار میلیارد تومان می رسد.
وی ادامه داد: اگر این میزان به صندوق اختصاص یابد، گشایشی جدی در تأمین 

مالی دانش بنیان ها ایجاد خواهد کرد.
ملکی فر خاطر نشــان کرد: همچنین در مــواد ۳ و ۱۱ قانون جهش تولید 
دانش بنیان که امســال به تصویب مجلس شــورای اسلامی رسیده، دو منبع 
مهم برای افزایش سرمایه صندوق نوآوری پیش بینی شده است؛ نخست حقوق 
ورودی ماشین آلات و تجهیزات خدمات تولیدی، صنعتی، معدنی و کشاورزی و 

دوم اخذ مالیات از صادرات کالاهای واسطه ای نیمه خام.
معاون نوآوری صندوق نوآوری و شکوفایی اشاره کرد: تبدیل شدن ایران به یک 
اقتصاد دانش بنیان به معنای سهم معنادار توسعه و تجاری سازی فناوری در اقتصاد 

کشور است و قطعاً شرکت های دانش بنیان در این عرصه نقش جدی دارند.
وی با بیان اینکه رقابت برای توسعه اقتصاد دانش بنیان چند سالی است که به 
منطقه ما و همسایگان ما نیز تسری یافته است و شاهد سرمایه گذاری های جدی 
کشورهای منطقه و به ویژه کشورهای حاشیه خلیج فارس در حوزه فناوری و 
نوآوری هســتیم گفت: این روزها که بودجه سال ۱۴۰۲ در دستور کار مجلس 
شورای اسلامی قرار دارد، امیدواریم نمایندگان مجلس با افزایش سرمایه صندوق 
نوآوری و شکوفایی، زمینه پشتیبانی بهتر صندوق از رشد شرکت های دانش بنیان 

را فراهم سازند.
ملکی فر افزود: در ســال های اخیر صندوق به رغم محدودیت سرمایه تلاش 
کرده اســت با جلب مشارکت ســایر نهادهای تأمین مالی و به ویژه بانک ها، 

گام های مؤثری در زمینه تأمین مالی شرکت های دانش بنیان بردارد.

رشد سرمایه صندوق نوآوری از شرکت های دانش بنیان عقب افتاد 

اخبار کوتاه 

گروهــی از محققان با همــکاری امید 
ویسه پژوهشگر ایرانی یک نوع پوست 
مصنوعی جدید ابداع کردند که خون در 
آن جریان می یابد و می توان از آن برای 

آزمایش های بیشتر استفاده کرد.
پوست مصنوعی مذکور از نوعی هیدروژل ابداع 
شده است. این هیدروژل در تحقیقات متعددی از 
جمله پاکسازی آب تا جایگزین کردن غضروف 

انســانی به کار رفته است. ماده مذکور توسط محققان دانشگاه رایس ابداع و در دانشگاه تولان با پرینتر 
۳ بعدی چاپ شد.وصله های هیدروژل مذکور حاوی کانال های مقلد رگ های خونی هستند و می توان 

مایعات مختلف از جمله خون انسان یا گونه های دیگر موجودات را به آنها تزریق کرد.
پژوهشگران برای آزمایش وصله هیدروژلی، خون گرم انسان را به آن تزریق کردند و در مرحله بعد ۶ قطعه 
از آن را در جعبه پلاستیکی با پشه ها قرار دادند. جعبه مذکور نیز مجهز به دوربین هایی شدکه هرکدام از آنها 

یک وصله پوستی را رصد می کردند.
در مرحله بعد محققان از یک مدل ماشــین یادگیری برای تحلیل تصاویر ویدئویی و شناسایی آنکه آیا 
پشه های خاصی از خون درون هیدروژل ها تغذیه کرده اند یا خیر، استفاده کردند. این برنامه هوش مصنوعی 

توانست بین ۲ نوع پشه با صحت ۹۲.۵ درصد تمایز قائل شود.
در مرحله بعد محققان برخی وصله های هیدروژل را با »دیت« )DEET( آب گریز پوشاندند و روی دیگر 

مواد آب گریز دیگری قرار دادند. برخی نیز بدون هیچ پوششی مورد استفاده قرار گرفتند.
آنها متوجه شدند پشه ها ۱۳.۸ درصد بیشتر از وصله های پوست مصنوعی بدون پوشش تغذیه کردند. با 
وجود آنکه این نرخ بسیار پایین است اما محققان معتقدند هنگام افزایش سایز وصله پوست مصنوعی این 
امر به چالشی تبدیل می شود.اما در تانکی که وصله های پوستی با پوشش دیت قرار داشتند، هیچ پشه ای 
از آنها تغذیه نکرد.به گفته محققان این دستاورد به آنها کمک می کند تا آزمایش های بیشتری با هزینه های 
کمتر انجام دهند. همچنین آنها دیگر نیازی به شرکت کنندگان در تحقیق یا خرید پوست حیوانات برای 
انجام آزمایش نخواهند داشت.امید ویسه در این باره می گوید: این وصله پوست مصنوعی یک روش پیوسته 
و کنترل شده نظارتی را فراهم می کند. امیدواریم محققان بتوانند با استفاده از آن روش هایی برای جلوگیری 

از بیماری در آینده بیابند.

یک شــرکت هواپیما سازی در 
تبدیل  چگونگی  مطالعــه  حال 
جت های حمل و نقل چند موتوره 
به هواپیمای رباتیکی است که همه 
جنبه های پرواز را به طور مستقل 

انجام دهند.
با توجه به ارتقای توانمندی هواپیما های 
خودران، یک شرکت هواپیما سازی در حال 

مطالعه چگونگی تبدیل جت های حمل و نقل چند موتوره به هواپیمای رباتیکی است همه جنبه های 
پرواز را به طور مستقل انجام دهند. بر اساس این گزارش، شرکت ریلایبل رباتیکس امیدوار است در 
آینده نزدیک هواپیما هایی بسازد که بتوانند همه امور از آماده شدن برای پرواز تا برخاست، نشست 
و توقف کامل را بدون نیاز به دخالت خلبان انجام دهند.انتظار می رود این هواپیما ها در ابتدا کاربرد 
نظامی پیدا کرده و توسط ارتش ایالات متحده به کار گرفته شوند.بنابر اعلام وبگاه نیواطلس، ناوگان 
هواپیما های ترابری نظامی آمریکا به چنین محصولاتی نیاز دارد تا سربازان و تجهیزات آن ها را در 
کوتاه ترین زمان به هر نقطه از جهان منتقل کند و نیاز های آن ها را برای مدت نامحدودی تامین کند.
نگهداری از هواپیما های ترابری یک فرایند بسیار پرهزینه است و اغلب مستلزم اعزام خدمه هوایی 
به مناطق خطرناک است که ممکن است با تسلیحات ضد هوایی متخاصم روبرو شوند. همچنین 

همیشه به تعداد زیادی خلبان نیاز است که ممکن است تامین آن ها با چالش مواجه شود.
برای مقابله با این چالش، Reliable Robotics برای بررسی خودکار کردن هواپیما های باری 
موجود به کار گرفته شده است. این ایده جدید نیست، اما تطبیق این فناوری با جت های حمل و 

نقل چند موتوره بزرگ که ماموریت های تدارکاتی نظامی را انجام می دهند، فرایندی پیچیده است.
اگر این طرح عملیاتی شود، نیروی هوایی می تواند بدون نیاز به آموزش خلبانان بیشتر یا ساخت 

هواپیما های جدید، ماموریت های باربری خود را بهبود بخشد.
همچنین ســطح جدیدی از ایمنی در پرواز ها به دست خواهد آمد. زیرا با استفاده از سامانه های 
هوش مصنوعی بهبودیافته، رایانه های خودکار هدایت پرواز به لطف توانایی خود در محاسبه فوری 
مسیر های پرواز جایگزین، که هر خلبان باید به طور مستقل انجام دهد، بهتر می توانند در برابر برخی 

چالش های اضطراری واکنش نشان دهند.

 ابداع پوست مصنوعی که خون انسان 
در آن جریان می یابد

 ساخت هواپیما های
 بدون خلبان 

ستاد توسعه فناوری نانو اعلام کرد: ۵۵ 
شرکت ایرانی بیش از ۹۰ درصد از کل 
حجم بازار نانوفناوری ایران در ســال 

۱۴۰۰ را در اختیار دارند.
براساس گزارش بازار محصولات نانوساخت 
ایران، ۵۵ شــرکت ایرانی بیش از ۹۰ درصد از 
کل حجم بازار نانوفناوری ایران در سال ۱۴۰۰ را 
در اختیار دارند. بیش از یک چهارم از شرکت های 
نانویی در سال ۱۴۰۰ حجم فروش کمتر از یک 

میلیارد تومان داشتند.
این گزارش نشــان می دهد که سه شرکت نانویی در ســال ۱۴۰۰، تقریبا 
۲۰ درصد از کل بازار را داشته و ۵۲ شرکت نیز ۷۰ درصد بازار را در اختیار دارند. 
سه شرکت اول بیش از هزار میلیارد تومان و ۵۲ شرکت بعدی نیز بین صد تا 

هزار میلیارد تومان فروش داشته اند.

همچنین ۵۸ شــرکت با فروشی بین ۱۰ تا 
۱۰۰ میلیارد تومان، تقریبا ۸ درصد از بازار را در 
اختیار داشته و ۷۷ شرکت نیز با فروش بین یک 
تا ۱۰ میلیــارد تومان ۱/۴ درصد بازار را به خود 
اختصاص داده اند. ۹۰ شرکت نیز فروش تا یک 

میلیارد تومان داشته اند.
تعداد شرکت های تولیدی نانو در سال ۱۴۰۰، 
۳۲۴ شــرکت بوده که این رقم در سال ۱۳۹۹، 

۲۸۲ شرکت بوده است.
شــرکت های تولیــدی شــامل دو دســته 
شرکت های تولیدکننده محصولات و سازنده تجهیزات نانو می شوند که در سال 
۱۴۰۰ ،۲۶۳ شرکت تولیدکننده محصول نانو و ۶۱ شرکت سازنده تجهیزات نانو 
در حال فعالیت بودند. تعداد شرکت های نانویی درتعداد شش سال گذشته بیش 

از ۲۱۰ درصد رشد داشته است.

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری 
حال  در  گفت:  کردســتان  اطلاعات 
حاضر از هــزار و ۷۶۰ کیلومتر جاده 
اصلی در استان، هزار و ۴۹۲ کیلومتر 
آن، معادل ۸۴.۷۷ درصد، از پوشش 

تلفن همراه برخوردار است. 
آرام حیدری اظهار کرد: با این وجود، پوشــش 
تلفن همراه جاده های استان کردستان در مقایسه 
با میانگین ۸۹ درصد کشوری، پنج درصد کمتر 

است.
وی با اشاره به راه اندازی ۲ سایت در سال جاری در جاده جدید سنندج- مریوان، 
افزود: مجوز نصب ۱۴ ســایت تلفن همراه جاده ای در مناطق مختلف استان 
دریافت شــده که قرار است تا خرداد ســال آینده راه اندازی شود و با این اقدام، 

پوشش تلفن همراه در محورهای مواصلاتی اصلی ارتقا قابل توجهی می یابد.

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
کردستان به بحث پوشش اینترنت در روستاها نیز 
اشــاره کرد و یادآور شد: از هزار و ۳۱۰روستای 
بــالای ۲۰ خانوار جمعیت در اســتان، هزار و 
۸۲ روستا به شــبکه ملی اطلاعات و اینترنت 
متصل است که ۸۳ درصد روستاها را شامل می 
شود.حیدری ادامه داد: با وجود وضعیت توپوگرافی 
منطقه و با توجه به کوهســتانی بودن راه های 
روستایی استان، اغلب سایت های راه اندازی شده 
فقط یک روستای استان را تحت پوشش قرار 
می دهد. وی اضافه کرد: در دهه فجر ۷۰ پروژه ارتباطی با بیش از ۱۶۶ میلیارد 
تومان در شهرستان های مختلف استان کردستان به بهره برداری رسید. استان 
کردستان با بیش از یک میلیون و ۶۰۳ هزار نفر جمعیت، ۱۰ شهرستان، ۳۲ شهر، 

۳۱ بخش، ۸۶ دهستان و هزار و ۶۷۷ روستای دارای سکنه دارد.

دانشمندان چینی برای اولین بار به فناوری ساخت 
دستگاه اکسیژن رسانی غشایی برون  پیکری یا» 
اکمو« دست یافتند. این دستگاه پشتیبانی طولانی 
مدت از قلب و تنفس ریه را برای بیمار در خارج از 

بدن فراهم می کند.
چین برای نخستین بار به فناوری ساخت دستگاه اکسیژن 
رسانی غشایی برون پیکری یا اکمو دست یافت که وسیله ای 
مکانیکی برای حمایت موقت از قلب یا ریه یا هردو است تا در 
اولین فرصت ارگان آسیب دیده عملکرد طبیعی خود را بازیابد.

بر اساس این گزارش، اولین دستگاه اکسیژن رسانی غشایی 

 »Revive-I« چینی موسوم به )ECMO( برون پیکری
که در داخل این کشــور ساخته شده، مجهز به فناوری است 
که شانس زنده ماندن بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در شرایط 
بحرانی را افزایش می دهد. این دســتگاه چهارشنبه در پکن 
راه اندازی شد. دستگاه اکمو نوعی دستگاه قلب و ریه مصنوعی 
است که پشتیبانی طولانی مدت از قلب و تنفس ریه را برای 

بیمار در خارج از بدن فراهم می کند.
این دستگاه به طور معمول در حین جراحی قلب باز استفاده 
می شــود و کاربرد آن در طول همه گیری کرونا به شــدت 
افزایش یافت.این دستگاه به عنوان یک »ماشین معجزه آسا« 

مورد استقبال قرار گرفته، زیرا گزارش هایی مبنی بر زنده ماندن 
بیماران کرونایی به لطف استفاده از آن بار ها در اخبار منتشر شد.
بنابر اعلام وبگاه سی جی تی ان، دانشمندان چینی موسسه 
Rocket-Medical، تلاش برای ساخت دستگاه اکمو را 

در سال ۲۰۲۰ پس از شیوع کرونا آغاز کردند.
ژو جیان، مهندس ارشد این پروژه گفت: فناوری اصلی این 
دستگاه برگرفته از ســازوکاری در موشک هاست که برای 
کنترل عملیات، دستکاری و اصلاح موقعیت ها، جهت ها و 

مسیر های موشک در طول پرواز به کار می رود.
اکموی چینی در مقایسه با نمونه های خارجی سبک تر بوده 

و به راحتی قابل جابجایی است. وزن آن کمتر از ۷.۵ کیلوگرم 
است که تنها یک سوم وزن محصولات مشابه خارجی است 
و به اندازه کافی سبک است که بتوان آن را با آمبولانس حمل 
کرد. بسیاری از بیمارستان های بزرگ در پکن و تیانجین با 

موفقیت از این محصول تا ۲۵ روز استفاده کردند.
بازار اکموی چین تحت ســلطه شرکت های غربی است. 
قیمت یک دســتگاه وارداتی اکمو در چین بین ۱.۵ میلیون 
یــوان )حدود ۲۲۱۳۰۰ دلار( تا ۳.۵ میلیون یوان اســت. اما 
قیمت Revive-I یک سوم تا یک چهارم کمتر از قیمت 

محصولات خارجی خواهد بود.

 ۵۵ شرکت بیشترینسهم را 
در حجم بازار فناوری  نانو دارند

 بیش از ۸۴ درصد جاده های اصلی کردستان 
زیر پوشش تلفن همراه است

دستیابی چین به فناوری ساخت دستگاه قلب و ریه مصنوعی 


